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Snaga na{eg nacionalnog
identiteta posmatrana na
primeru moje sudbine, mo`da
i jeste u tome {to je 1993.
trebalo da putujem u Veneciju
kao umetnik sa prostora
Jugoslavije, a nisam, a ove
2007. sam ipak stigao do
Bijenala, predstavqaju}i
Republiku Srbiju. Kao da se
turnus na{ih sudbina, ne
samo moje, zarotirao i
nekako zatvorio tu kapsulu
koja nam se doga|ala, i u koju,
nadam se, nikada vi{e
ne}emo uroniti. 
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MR\AN BAJI], SKULPTOR

RESET
KAO
MOGU]I
PO^ETAK

Po izboru komesara Vladimira Veli~kovi}a, na 52.
bijenalu u Veneciji, Srbija se prvi put samostalno
predstavila projektom Reset, koji je osmislio vajar Mr|an
Baji}. Zanimqivo je i to {to se ~itava priprema za ovaj
projekat de{avala u prostoru u kome je pre bombardovawa 

radila Vojna {tamparija, a u kome }e u dogledno vreme biti
sme{ten Muzej grada Beograda. Razumevawem Uprave za odnose sa
javno{}u Ministarstva odbrane Srbije i Skup{tine grada, taj
prostor je u me|uvremenu postao idealno mesto da se zavr{e
skulpture kojima nas je Mr|an Baji} predstavio u Veneciji.  

Projekat Reset sadr`i tri celine: Yugomuseum, Backup i
Reset. Grade}i sopstveni umetni~ki do`ivqaj stvarnosti skulptor
Mr|an Baji}, profesor na Fakultetu likovnih umetnosti u
Beogradu, jednostavno nije dozvolio da godine iza nas ostanu
„godine koje su pojeli skakavci“ u „vremenu insomnije“.
U i{~ekivawu generacijske izlo`be na te teme, sam nastoji da
ostavi trag o svom vremenu. Kako je to i na{e vreme, a trag
postaje vi{e nego generacijski ~itqiv, wegova umetnost nadrasta
pojedina~an do`ivqaj stvarnosti i postaje ono op{te – vredno
trajawa. Tako, kako je to u katalogu koji prati Projekat zapisala
Biqana Srbqanovi}, Mr|an Baji} mirno zauzima svoje mesto
umetnika iz Srbije, ali one koju sam stvara, svojim univerzalnim
vrednostima, glasnim postojawem, ve~itim nepristajawem i
umetni~kom istinom – ta~nijom od bilo koje druge.

Kada ste 1993. godine prvi put izabrani da izla`ete u
nacionalnom paviqonu na Bijenalu, Vi ipak niste stigli
do Venecije. Kako danas ~itate tu igru sudbine, usud ili –
ko zna {ta li je?
– U tom trenutku su se odvijali dramati~ni doga|aji koji su se

ticali `ivota svih nas. Moram priznati da u takvim trenucima i
nisam imao realno o~ekivawe da }e se to dogoditi. Svi smo bili
u situaciji zaustavqawa na{ih normalnih `ivota. Bilo mi je `ao,
naravno, ali moram da ka`em da tada verovatno ne bih bio
spreman, na na~in na koji sam to sada. To jeste svojevrstan prst
sudbine, jer sam 1990. godine na poziv `irija Venecije
u~estvovao na Pertu, tako da je ~iwenica da je 1993. godine
trebalo da izla`em u Veneciji, bila logi~an sled u razvoju jedne
logi~ne umetni~ke karijere evropskog `anra. Kako smo se tada



nalazili u iskqu~ivawu iz svake vrste normalnosti, pa i te,
se}am se tog trenutka kao nekog ose}awa da mi se doga|a ne{to
{to je i logi~no da se dogodi u kontekstu ~itave te celine. Iz
nekog drugog ugla, kada se izdvojim, dogodi se i jedno druga~ije
ose}awe koje je Biqana Srbqanovi} jako dobro poentirala u
katalogu za ovogodi{wi Bijenale, a to je da je ve}ina nas, bez
ikakvog li~nog delawa, dobijala razli~ite identitete koje su nam
samo jednostavno lepili. Ka`em, bez na{eg u~e{}a u tome. Ti
identiteti su nas predstavqali, i{li pre nas, iako smo svi mi
znali da smo ne{to sasvim drugo. Sa ove distance gledano, ~ini
se da je me|unarodna zajednica, koja je tada{woj Jugoslaviji
propisala sankcije, uradila ne{to sasvim budalasto. Sve nas je
jo{ vi{e zatvorila u zatvorenost u koju smo, dodu{e, i sami
srqali. Snaga na{eg nacionalnog identiteta posmatrana na
primeru moje sudbine, mo`da i jeste u tome {to je 1993. trebalo
da putujem u Veneciju, a nisam, a ove 2007. sam ipak stigao do
Bijenala, predstavqaju}i Republiku Srbiju. Kao da se turnus
na{ih sudbina, ne samo moje, zarotirao i nekako zatvorio tu
kapsulu koja nam se doga|ala, i u koju, nadam se, nikada vi{e
ne}emo uroniti. 

Ne{to kasnije, od 1998. do 2002. godine trajao je Va{
rad na projektu Yugomuzej. [ta ste sve uneli u wega, uz
malo nostalgije i cinizma, poput za~inskog biqa, ~isto
zbog boqeg varewa?
– I neke moje prethodne izlo`be imali su tu potku. Dok sam

radio Re~nik, to je opet bilo neko tragawe za identitetom jezika,
vizuelnog. Prethodne izlo`be iz 1992. i 1996. tako|e su bile
poku{aj da se razume kontekst iz koga dolazimo i u kome
poku{avamo da ka`emo ne{to iznutra, a {to se odnosi na sve
{to se de{ava spoqa. S druge strane, u mom umetni~kom
vaspitawu koje je bazirano na modernizmu prethodnih generacija,
postojala je neka vrsta upisane zapreke da se ide u direktnu
politizaciju, sa lo{om memorijom na socrealizam. U meni je
postojao izvestan strah od pamfleta, od ne~ega u {ta i jesam
uronio Yugomuzejom, uz potrebu da prosto izbacim iz sebe sve to
{to su nasilno ubacivali u moju unutra{wost. Svu tu koli~inu
istorije koja se rasprostirala trebalo je rekapitulirati kao
iskustvo. To je upravo bila ta ta~ka, koju sam, privatno, kao i svi
drugi, na svoje sopstvene na~ine – ispitivao. Ispitivao sam svoje
vaspitawe, moralne i eti~ke postulate koje sam usvojio,
sa`vakanu istoriju koju smo jo{ kao deca dobijali, a koju nismo
preispitali. Mo`da je upravo ona ~itavu jednu generaciju dovela
do toga da bude nespremna za sve {to se dogodilo krajem
osamdesetih godina, odsustvom voqe da organizovano reaguje na
upliv primitivizma, pre svega u razumevawu dru{tvenih odnosa.
To smo nekako propustili, i sve se nagomilalo. Verovatno sve to
nije ni~ija li~na odgovornost, ali se meni ~ini da neka
zajedni~ka, generacijska odgovornost postoji. Kada neko bude
sumirao reakcije generacije koja je u tom trenutku bila zrela,
vide}e i da je ona dopustila da se dogode devedesete. Na stranu
politi~ke implikacije koje su pristizale spoqa, ekonomske tenzije
koje su u takvim okolnostima bile logi~ne – to je kamen koji ova
generacija nosi. 

Projekat Yugomuzej po~eo je bez ideje da }e biti tako veliki,
tako opse`an i dugotrajan. Po~eo je kao neka vrsta dnevne
reakcije, pravqewa tih malih eksponata od svakako va`nih
predmeta koji su se gomilali tokom istorije tih nekolikih
Jugoslavija, koje su tako razli~ite na ovom terenu postojale. U
po~etku sam te male artefakte slao prijateqima, onda se taj krug
pro{irio, qudi su reagovali jako dobro, pa su onda oni slali
svoje predloge... Sve se to de{avalo u vreme kada je medijsko
poqe eksponirawa bilo zatvoreno, ili samozatvoreno nekom
vrstom odustajawa intelektualaca da u~estvuju u onim medijima
koji su ispod nivoa dostojanstva govorili o na{oj stvarnosti.
Godina bombardovawa, i nekoliko godina posle, bile su za mene
vreme `ive komunikacije kojom je Yugomuzej postavqen: sa drugim
qudima, pred drugim qudima i za druge qude. Kada se kolekcija

prikupila, po~eli smo promociju tog izmi{qenog muzeja, prvo na
Slaviji, a onda u Centru za dekontaminaciju, nekoliko drugih
prostora, a svoju termalnu situaciju dobija prikazivawem rada u
holu Paviqona sada Srbije, nekada je bilo Jugoslavije. Paviqon
jeste simbol pojavqivawa na{ih umetnika u `anru nacionalnih
prezentacija, a Yugomuzej }e tu ostati i daqe u predvorju, kao
trag samorefleksivnosti umetnika koji dolaze iz Srbije, potvrde
da smo o vremenu vodili ra~una, a da na neki na~in sve to jednom
za svagda zakucamo, kako bi kolegama koje kasnije tu budu izlagale
bilo jednostavnije da sa uvertirom, koja ve} postoji, predstave
svoj rad. 

Govorimo o kraju 20. veka u Srbiji, vremenu koje je bilo
prili~no te{ko za `ivot, a pretpostavqam i umetnost.
Nisu li to trenuci kada se umetnik mo`da najiskrenija
zapita ~emu stvarawe, a onda i najdubqe u sebi prona|e
pravi odgovor. Koji je Va{?
– Jeste tako. Umetni~ka zajednica kojoj pripadam i koju

predstavqam, mislim na vizuelne umetnike, jedna je ~asna
zajednica. Ta esencijalna pitawa su bila na tapetu, prirodno ili
prinudno, kako ho}ete. Qudi su na wih odgovarali. Postojala je u
to vreme {ala da u [vajcarskoj, na primer, qudi mogu da se bave
samo zalagawem za prava veverica, recimo. Sve ostalo je
regulisano, kanalisano, odre|eno. Govorim to svestan ~iwenice
da nije sve ba{ tako. Svaka stepenica civilizacije nosi neku
vrstu problema kojih nismo svesni sve dok se ne pojave u na{im
`ivotima. Poziv da se zapitamo o su{tinskim pitawima kod nas
bio je jak: za{to, kako, ~emu... Daleko sam od toga da pomi{qam
da je anga`ovana umetnost ne{to specijalno. Jednim segmentom
wom sam se bavio jer nisam umeo druga~ije. Potpuno mi je
razumqivo da su{tinski gledano u jednom \akometijevom crte`u
ima vi{e strepwe nego u gomili pamfleta. Unutra{wi jezik
umetnosti je uvek dubqi, ja~i, dugotrajniji. Samo su nekada
potrebe vremena, ili potrebe individue, takve da se svesno
uplovi u neko drugo poqe. Tek o~ekujem da }e, sa nekim odmakom
vremena i ozbiqnijim pristupom, biti ura|ena ta vrsta
rekognisticirawa, generacijskim izlo`bama koje }e,
pretpostavqam, pokazati kako se vreme o kome govorimo
o~itavalo i otisnulo na nas. 

Na`alost, vizuelnim umetnicima je izmakla ta neka vrsta
masovnije komunikacije, neume}em umetnika, institucija, ili
nezainteresovano{}u sredine. U Veneciji qudi zainteresovano
prolaze u stotinama, hiqadama kroz paviqone. Za 15 minuta tu
pro|e vi{e qudi nego {to to mi imamo na najprometnijem
izlaga~kom mestu, na otvarawu izlo`be. Ostaje pitawe {ta je sve
propu{teno da taj komunikacijski nivo vizuelne umetnosti ovde
bude razvijeniji. Uvek imam to `aqewe {to se u ovom gradu toliko
zna i prati film, pozori{te, a tako malo, sporadi~no i
marginalno, na{e institucije prikazuju izlo`be nekoj {irokoj
publici.

Imam to divno, fantasti~no, ali na`alost dosta usamqeno
iskustvo u odnosu na kolege, te velike skulpture u Jugoslovenskom
dramskom pozori{tu, koja nema nikakav ideolo{ki razlog za{to
postoji. Wena stalna komunikacija sa qudima je dugotrajnija,
efektnija i va`nije, od izlo`be u beloj kocki galerije, sa vrlo
malo tekstova, refleksija, uglavnom uz posete kolega. Gde je i
za{to taj lanac prekinut, to bi neko ko preuzima odgovorne
funkcije u kulturi morao da se zapita veoma ozbiqno. 

Kakva je bila komunikacija projekta Reset na Bijenalu?
– Interesovawe je bilo ogromno. Po tekstovima u stranoj

{tampi na{ nacionalni paviqon je veoma prime}en. Imao sam
ose}aj da sam uradio ta~no ono {to sam `eleo i da je ta vrsta
prolaska kroz polumra~nu kapsulu pre ulaska u jako osvetqeni,
naturalni prostor Paviqona, bez ikakvih arhitektonskih
intervencija, ogoqen, skoro nulti, gde su skulpture postavqene
kao da su ba~ene u svoj svojoj nearan`iranosti – pravi hod. Po
reakcijama, neposrednim i posrednim, ~ini se da je ideja ~itqiva.
Kada smo smi{qali naziv za na{u postavku, imali smo strah da je
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Reset, mo`da previ{e direktno, ~itqivo. Ali sam ja ipak `eleo da
se obratim {irokoj publici. Mislim da je ona to razumela. 

Lanac o kome smo malopre govorili pokidan je, izme|u
ostalog i zatvarawem u nerazumqivo samih umetnika.
– Upravo sam se vratio iz Pariza i mogu vam re}i da je nova

postavka Bobura o~aravaju}a upravo zbog toga {to je vizuelno
tako softana, so~na i atraktivna. Ako govorimo o vizuelnom
jeziku, onda bi pre nego {to se
uputite u tre}i, ~etvrti ili peti
lejer zna~ewa, i pre nego {to
po~nete da ~itate tuma~ewa
filozofa i istori~ara umetnosti,
koji naravno dogra|uju zna~ewe
samog rada, morate imati i jedan
podsticaj, poziv da u sve to u|ete.
Postavka mora da vas vizuelno
„pokupi“, da vam prebri{e pogled,
da vas zavede do mere da ne{to
ho}ete daqe. Ako nema tog prvog
zavo|ewa, sve ostalo postaje mawe
va`no...

Reset bi mogao biti i
mogu}nost novog po~etka. Koju
vrstu resetovawa
preporu~ujete i da li je ono
uop{te mogu}e – kada tako
intenzivno `ivimo istoriju?
– Izlo`ba je ipak samo

izlo`ba, a mi smo na ravni
metafore. Kada dobijete zadatak da
na neki na~in predstavqate vi{e
nego samog sebe, nacionalni
paviqon je u pitawu, upustite se
ipak u {iri kontekst, poku{aj da
zaokru`ite. Postavkom u glavnom
prostoru Paviqona poku{ao sam da ponovo uka`em drugima na
pravo qudi odavde da se punim intenzitetom bave svojom
individualnom pri~om, kakva god ona bila. Posle godina
intenzivnog rada, izlo`bi, zastoja i ja sam imao neki zamor od
ose}aja da predmeti koje sam radio ne pronalaze svoje mesto u
realnosti. Zato sam `eleo da uporedim jednu individualnu
situaciju sa realnom potrebom da mi svaki put kada se taj na{
„kompjuter“ zaglavi jednostavno pritisnemo dugme sa napisom
Reset – pa {ta god bilo. Kada je situacija lo{e formatirana,
bolesna, ili jednostavno nije kako treba, neophodan je zdrav
odnos – da se sa time suo~imo, identifikujemo, ne bi li sve to
smestili tamo gde treba. Mislim da }e na{e dru{tvo takvu
„komandu“ morati {iroko da primeni. Kada to ka`em ne mislim
da }ete problem re{iti ako uzmete ~eki} i razbijete kompjuter,
iskqu~ite ga iz struje ili razvalite nogom. Mnogo je boqe
prona}i racionalnu opciju. Mislim da smo dosta sedeli i bavili
se politikom. To je pogubno za na{e `ivote, a nedelotvorno. Sada
bi svako od nas trebalo da se bavi svojim poslom, onako kako
treba i najboqe {to mo`e. Za pojedinca, ~ini se da je to najboqa
opcija.

Svojim radovima stvorili ste svojevrsnu paralelnu, kako
to ka`e Biqana Srbqanovi}, ego-istoriju. Kako je vi{e
nego opravdano prisutna teza da je umetni~ka istina
ponekad ta~nija, kakva je onda odgovornost umetnika?
– Odgovornost je ogromna, uz nastojawe da sve {to radite

radite bez podmetawa, sa nekom vrstom, hajde da to izgovorim –

po{tewa, elementarne eti~ke odgovornosti. Koncept Yugomuzeja je
na neki na~in luda~ki, {aqiv. ^itava poenta arta su mere i
proporcije. Naravno, ne mislim bukvalno na kompozicione
odnose, ve} na onu specifi~nu vrstu mere sa kojom i svoje
sopstvene rane mo`ete duboko da pogledate, ali da to bude na~in
koji ne prekora~uje opravdanost. Ako postoji ta neka vrsta
op{tosti, onda }emo pre`iveti, a ako ne, bi}e to neka dosadna
pri~a o nekom dosadnom vremenu koje vi{e nikoga ne zanima. 

Muzika koja prati Va{ sajt nosi refren: Welcome to
Serbia. [ta je to {to }e onaj koji danas do|e u Srbiju,
muzej pod otvorenim nebom, mo}i da sagleda? Kakva ga
Srbija ~eka?

– Muzika je ura|ena kada je
Radio Keln pravio emisiju o
Yugomuzeju. Kako oni to rade
veoma ozbiqno, Viola Kramer,
nema~ka umetnica koja se bavi
zvukom, napravila je muzi~ku
podlogu, koju sam kasnije, uz wenu
dozvolu, nastavio da koristim. Ton
je napravqen istim sistemom
„pa~vorka“ kao i vizuelni elementi
za sajt, tako {to su pokupqeni
elementi pesama, politi~kih
govora, prvog javqawa Radio
Zagreba... On je ujedno i zvu~na
podloga malog filma koji se vrti u
Veneciji. 

Kakva je Srbija danas? Ovde
je situacija jako skokovita i
promenqiva. Od kada sam se
vratio iz Venecije, sve mi nekako
stabilnije zvu~i. Prijateqi me bar
nisu sa~ekali sa politi~kim
pri~ama.

^itawa ovog na{eg prostora
qudi koji do|u sa strane su
razli~ita. Kad moje kolege iz
inostranstva do|u ovde da rade sa
studentima, kada su upu}eni na
qudski profesionalan kvalitet,

wihove su opservacije jako dobre. ^ak im se i na{i `ivoti ~ine
opu{tenijim, u smislu slobodnog vremena, koje oni nemaju,
relacije me|u qudima li{ene koristoqubivih elemenata. Izgleda
da nije to ba{ svima bogom dato u drugim zemqama. Naravno,
ekonomska kriza i daqe postoji, dru{tvo je u`asno raslojeno.
Mislim da mi nismo svesni koliko smo dugim nizom godina
sazidali neku vrstu predrasuda kod qudi koji nam dolaze. Oni su
~esto pristojni da to ne ka`u. Da bi se promenile sve one slike
koje su o nama i{le po svetu, bi}e potrebno jo{ mnogo pametnih
re~i i odluka, fantasti~nih tenisera i divnih umetnika. Mislim
da }e se pejza` ove zemqe stabilizovati kada po~ne regularno
prikqu~ivawe evropskoj zajednici, kada se reguli{u te velike
politi~ke teme. Onda }emo mo`da do}i i do malih politi~kih
tema, koje su su{tinske – poput odgovora na pitawa gde `ivimo,
kako se le~imo i sli~no. 

Posle devalvacije mnogih vrednosti, kojima smo bili
svedoci, {ta je to u {ta, uprkos svemu, uspevate da
verujete?
– Verujem u kretawe, emancipaciju dru{tva u kojoj svako od

nas mo`e da u~estvuje. U formalnom smislu nisam religiozan, ali
svako ko je iole inteligentan zna da ni naukom mnoge stvari nisu
obja{wene. Veliko nepoznato postoji. Za{to smo ba{ takvi, gde
}emo posle, {ta je to sa nama... Ne posedujem kqu~ koji bi mi
pomogao da se sna|em, ali je u tom nekom batrgawu, u poku{ajima
tragawa za odgovorima – sme{teno sve to {to radim. 

Dragana MARKOVI]


